

**JEAN-PAUL II, Constitution apostolique, du 28 novembre 1982,  
d'érection de la prélatrice de l'Opus Dei**  
(AAS 75 [1983] 2 mai 1983, 423-425).

CONSTITUTIO APOSTOLICA  
SANCTÆ CRUCIS ET OPERIS DEI

Opus Dei in Prælaturam personalem  
ambitus internationalis erigitur

IOANNES PAULUS EPISCOPUS  
SERVUS SERVORUM DEI  
AD PERPETUAM REI MEMORIAM

Ut sit validum et efficax instrumentum suæ ipsius salvificæ missionis pro mundi vita, Ecclesia maternas curas cogitationesque suas maxima cum spe confert in Opus Dei, quod Servus Dei Ioseph Maria Escrivá de Balaguer divina ductus inspiratione die II Octobris anno MCMXXVI Matriti inivit. Hæc sane Institutio inde a suis primordiis satagit missionem laicorum in Ecclesia et in humana societate non modo illuminare sed etiam ad effectum adducere necnon doctrinam de universali vocatione ad sanctitatem re exprimere atque sanctificationem in labore et per laborem professionalem in quolibet sociali cœtu promovere. Idem pariter efficiendum curavit per Societatem Sacerdotalem Sanctæ Crucis quoad sacerdotes dioecesibus incardinatos in sacri ministerii exercitio. Cum Opus Dei divina opitulante gratia adeo crevisset ut in pluribus orbis terrarum dioecesibus extaret atque operaretur quasi apostolica compages quæ sacerdotibus et laicis sive viris sive mulieribus constabat eratque simul organica et indivisa, una scilicet spiritu fine regimine et spirituali institutione, necesse fuit aptam formam iuridicam ipsi tribui quæ peculiaribus eius notis responderet. Idemque Operis Dei Conditor, anno MCMLXII, a Sancta Sede humili cum fiducia suppliciter postulavit ut, natura theologica et primigenia Institutionis perspecta eiusque maiore apostolica efficacia considerata, consentanea configuratio ei inveniretur. Ex quo autem tempore Concilium Œcumenicum Vaticanum Secundum, Decreto Presbyterorum Ordinis, n. 10 per Litteras « motu proprio » datas *Ecclesiæ Sanctæ*, I n. 4 rite in actum deducto, in ordinationem Ecclesiæ figuram Prælaturæ personalis ad peculiaris opera pastoralia perficienda induxit, visa est ea ipsa Operis Dei apprime aptari. Quapropter anno MCMLXIX Decessor Noster felicissimæ recordationis Paulus Sextus petitioni Servi Dei Ioseph Mariæ Escrivá de Balaguer benigne annuens potestatem illi dedit Congressum generalem specialem convocandi, cui cura esset, ipso duce, ut studium iniretur de Operis Dei transformatione, eius ipsius indoli et Concilii Vaticani Secundi normis magis consentanea. Quod omnino studium explicate iussimus Nos ipsi continuari atque anno

**JEAN-PAUL ÉVÊQUE,  
SERVITEUR DES SERVITEURS DE DIEU  
EN PERPÉTUELLE MÉMOIRE <sup>1</sup>**

Pour qu'il soit un instrument valable et efficace de sa mission de salut pour la vie du monde, l'Église, avec une très grande espérance, accorde ses soins maternels et son attention à l'Opus Dei, fondé sous l'inspiration divine par le Serviteur de Dieu Josémaría Escriva de Balaguer à Madrid, le 2 octobre 1928.

Depuis ses débuts, cette institution s'est en effet efforcée non seulement d'éclairer, mais de porter à sa réalisation la mission des laïcs dans l'Église et dans la société des hommes, ainsi que d'exprimer dans les faits la doctrine de l'appel universel à la sainteté, et de promouvoir au sein de toutes les classes sociales la sanctification dans le travail et par le travail professionnel. Par l'intermédiaire de la Société sacerdotale de la Sainte-Croix, elle a cherché à faire de même pour les prêtres diocésains dans l'exercice du saint ministère.

L'Opus Dei ayant grandi, avec l'aide de la grâce divine, au point de s'être répandu et de travailler dans de nombreux diocèses du monde entier, comme un corps apostolique qui était composé de prêtres et de laïcs, hommes et femmes, et qui était en même temps organique et indivis — unité d'esprit, de but, de gouvernement et de formation spirituelle —, il devint nécessaire de lui donner un statut juridique répondant à ses caractéristiques particulières. Le fondateur de l'Opus Dei lui-même, en 1962, demanda au Saint-Siège, avec une humble confiance, de trouver pour cette institution un statut ecclésial approprié, tenant compte de sa nature théologique et de son originalité, en vue d'une plus grande efficacité apostolique.

Depuis que le Concile œcuménique Vatican II a introduit dans l'ordre juridique de l'Église le type des prélatures personnelles pour la réalisation de tâches pastorales particulières — le décret *Presbyterorum ordinis*, n° 10, étant rendu exécutoire par le motu proprio *Ecclesiae sanctae*, 1 n° 4 —, il est apparu que celui-ci s'adaptait avant tout à l'Opus Dei. C'est pourquoi notre prédécesseur Paul VI, de très heureuse mémoire, accueillant avec bienveillance la demande du Serviteur de Dieu Josémaría Escriva de Balaguer, lui donna le pouvoir de convoquer un Congrès général spécial qui sous sa direction, aurait pour tâche d'amorcer l'étude d'une transformation de l'Opus Dei, le rendant plus conforme à sa nature et aux normes du Concile Vatican II.

---

1. DC 80 [1983] 1069-1070. Nous reproduisons la traduction de la DC légèrement modifiée.

MCMLXXIX Sacrae Congregationi pro Episcopis, ad quam res suapte pertinebat natura, mandatum dedimus ut, cunctis elementis sive iuris sive facti attente consideratis, formalem petitionem ab Opere Dei exhibitam examini subiceret. Profecto eadem Congregatio huic negotio vacans quaestionem sibi propositam accurate investigavit ratione cum historica tum iuridica et pastorali ita ut, quolibet sublato dubio circa fundamentum possibilitatem et concretam rationem postulationi obsecundandi, plane pateret opportunitas atque utilitas optatae transformationis Operis Dei in Praelaturam personalem. Idcirco Nos de apostolica plenitudine potestatis Nostrae, adsensi interea consilio, Nobis dato, Venerabilis Fratris Nostri S.R.E. Cardinalis Praefecti Sacrae Congregationis pro Episcopis ac suppleto, quatenus necessarium sit, eorum consensu quorum interest vel qui sua interesse existimaverint, haec quae sequuntur decernimus fierique volumus.

I. Opus Dei in Praelaturam personalem ambitus internationalis erigitur sub nomine Sanctae Crucis et Operis Dei, breviato autem nomine Operis Dei. Simul vero erigitur Societas sacerdotalis Sanctae Crucis qua Adsociatio Clericorum Praelaturae intrinsecus coniuncta. II. Praelatura regitur normis iuris generalis et huius Constitutionis necnon propriis Statutis, quae « Codex iuris particularis Operis Dei » nuncupantur. III. Praelaturae iurisdictio personalis afficit clericos incardinatos necnon, tantum quoad peculiarium obligationum adimplerionem quas ipsi sumpserunt vinculo iuridico, ope conventionis cum Praelatura initae, laicos qui operibus apostolicis Praelaturae sese dedicant, qui omnes ad operam pastorem Praelaturae perficiendam sub auctoritate Praelati exstant iuxta praescripta articuli praecedentis. IV. Praelaturae Operis Dei Ordinarius proprius est eius Praelatus cuius electio iuxta praescripta iuris generalis et particularis facta Romani Pontificis confirmatione eget. V. Praelatura a Sacra Congregatione pro Episcopis dependet et pro rei diversitate quaestiones pertractabit cum ceteris Romanae Curiae Dicasteriis. VI. Praelatus singulis quinquenniis per Sacram Congregationem pro Episcopis relationem Romano Pontifici exhibebit de Praelaturae statu deque modo quo eius apostolatus procedit. VII. Praelaturae sedes gubernii centralis in Urbe posita est. In ecclesiam praelatitiam erigitur oratorium Sanctae Mariae de Pace apud sedem centram Praelaturae. Praeterea Reverendissimus Alvarus del Portillo, die XV mensis Septembris anno MCMLXXV Praeses Generalis Operis Dei rite electus, confirmatur atque nominatur Praelatus erectae Praelaturae personalis Sanctae Crucis et Operis Dei. Denique ad haec omnia convenienter exsequenda destinamus Nos Venerabilem Fratrem Romulum Carboni, Archiepiscopum titulo Sidoniensem et in Italia Apostolicum Nuntium, dum necessarias ei atque opportunas tribuimus facultates, etiam subdelegandi ad effectum de quo agitur quemlibet virum in ecclesiastica dignitate constitutum, onere imposto ad Sacram Congregationem pro Episcopis quam

Nous-même avons expressément ordonné que cette étude se poursuive, et, l'an 1979, Nous avons chargé la Sacrée Congrégation pour les évêques, de laquelle relevait l'affaire par sa nature même, de soumettre à examen la demande formelle qui avait été présentée par l'Opus Dei, après avoir considéré attentivement toutes les données, tant de droit que de fait.

Assurément cette Congrégation, en traitant cette affaire, a examiné soigneusement la question qui lui était soumise tant du point de vue historique que du point de vue juridique et pastoral, de telle sorte que, tout doute étant levé sur le fondement, la possibilité et la forme concrète d'une réponse positive à la requête, l'opportunité et l'utilité de la transformation souhaitée de l'Opus Dei en Prélature personnelle sont clairement apparues.

C'est pourquoi, Nous, dans la plénitude de notre pouvoir apostolique, après avoir accepté l'avis de notre vénérable frère, le cardinal de la sainte Église romaine, préfet de la S. Congrégation pour les évêques, et suppléant, dans la mesure où cela serait nécessaire, au consentement de ceux qui ont ou qui penseraient avoir intérêt en la matière, Nous décrétons et voulons que soit mis en pratique ce qui suit.

**I** – L'Opus Dei est érigé en Prélature personnelle de dimension internationale, sous le nom de la Sainte-Croix et Opus Dei, ou, en abrégé, Opus Dei. La société sacerdotale de la Sainte-Croix est érigée par la même occasion en association de clercs intrinsèquement unie à la Prélature. **II** – La Prélature est régie selon les normes générales du droit et selon celles de la présente Constitution, ainsi que selon ses propres statuts qui reçoivent le nom de « Code de droit particulier de l'Opus Dei ». **III** – La juridiction de la Prélature personnelle s'étend aux clercs qui y sont incardinés, ainsi qu'aux laïcs qui se consacrent aux tâches apostoliques de la Prélature — ces derniers seulement en ce qui concerne l'accomplissement des obligations particulières qu'ils ont assumées juridiquement par une convention avec la Prélature; les uns et les autres dépendent de l'autorité du Prélat pour la réalisation de la tâche pastorale de la Prélature, selon ce qui est prescrit à l'article précédent. **IV** – L'ordinaire propre de la Prélature de l'Opus Dei est son Prélat, dont l'élection, effectuée selon les prescriptions du droit général et particulier, doit être confirmée par le Souverain Pontife. **V** – La Prélature dépend de la Sacrée Congrégation pour les évêques et, selon la matière en cause, traitera de questions avec les autres dicastères de la Curie romaine. **VI** – Tous les cinq ans, le Prélat présentera au Pontife romain, par l'intermédiaire de la Sacrée Congrégation pour les évêques, un rapport sur l'état de la Prélature et sur la façon dont se déroule son travail apostolique. **VII** – Le gouvernement central de la Prélature a son siège à Rome. L'oratoire Sainte-Marie-de-la-Paix, situé au siège central de la Prélature, est érigé en église prélatice. En outre, le

primum remittendi verum exemplar actus ita impletæ executionis.  
Contrariis quibusvis rebus minime obstantibus.

Datum Romæ, apud S. Petrum, die XXVIII mensis Novembris, anno  
MCMLXXXII, Pontificatus Nostri quinto.

AUGUSTINUS Card. CASAROLI  
a publicis Ecclesiæ negotiis

† SEBASTIANUS Card. BAGGIO  
S. Congr. pro Episc. Præfectus

Iosephus Del Ton, Proton. Apost.  
Marcellus Rossetti, Proton. Apost.

Loco † Plumbi

In Secret. Status tab., n. 101486.

Révérendissime Alvaro del Portillo, régulièrement élu président général de l'Opus Dei le 15 septembre 1975, est confirmé et nommé Prélat de la Prélature personnelle de Sainte-Croix et Opus Dei qui a été érigée. Enfin, pour l'exécution convenable de tout cela, nous désignons le Vénérable Frère Romolo Carboni, archevêque titulaire de Sidon et nonce apostolique en Italie, en lui conférant les pouvoirs nécessaires et opportuns, y compris celui de subdéléguer dans la matière en question toute personne constituée dans la dignité ecclésiastique, avec l'obligation d'envoyer au plus tôt à la Sacrée Congrégation pour les évêques un exemplaire authentique de l'acte constatant l'exécution accomplie. Nonobstant toutes choses contraires.

Donné à Rome, près Saint-Pierre, le 28 novembre de l'an 1982, cinquième de Notre pontificat.

AUGUSTINUS card. CASAROLI

Secrétaire d'État

† SEBASTIANUS card. BAGGIO

Préfet de la Sacrée Congrégation pour les évêques

Josephus Del Ton

Protonotaire apostolique

Marcellus Rosseti

Protonotaire apostolique

Loco † Plumbi